
در دانشگاه های تهران، شریف و امیرکبیر
 چه خبر است؟ 

دانشگاه های دولتی چند سالی است که خیز بلندی 
برای جذب دانشجوی شهریه پرداز از طریق پذیرش آنها در 
پردیس های خودگردان خود برداشته اند. پردیس هایی که نام 
دانشگاه های مطرح کشور را یدک می کشند و همین مساله، 
بستر خوبی برای حرکت به سوی جذب دانشجویانی است که 
برای فارغ التحصیل شدن شان از معروف ترین دانشگاه ها حاضر 
می شوند شهریه های بالایی را بپردازند. البته این موضوع دیگر 
به امری پذیرفته شده تبدیل شده است؛ به طوری که طبق 
گفته معاون مالی اداری، حدود ۴۲ درصد بودجه از منابع 
درآمد های اختصاصی دانشگاه از طریق شهریه دانشجویی 
تامین می شود. با وجود اینکه دانشگاه های دولتی سالانه 
بودجه قابل توجهی از بودجه عمومی کشور به خود اختصاص 
می دهند اما به دلیل آورده قابل توجهی که این دانشجویان در 
طول یک سال تحصیلی برای دانشگاه های دولتی دارند، عملا 
رقابت قابل توجهی در میان دولتی ها برای جذب هر چه بیشتر 

به راه افتاده است. 
   صندلی شریف سالی ۱۰۳ میلیون تومان! 

در کنکور ریاضی و فنی ۱۴۰۲، ۱۳۶ هزار و ۸۵۱ نفر 
شرکت کردند. داوطلبان این کنکور نسبت به سال ۱۴۰۱، 
۶.۰۴ درصد کاهش داشته است، اما به رغم کاهش داوطلبان 
کنکور ریاضی، ظرفیت رشته های این گروه همچنان در حال 
رشد است و ۱۰ داوطلب به آن اضافه شدند. اولین دانشگاهی 
که در این گروه به بررسی آن می پردازیم دانشگاه شریف 
است. این دانشگاه در کنکور امسال، ظرفیت خود را برای 
پذیرش ۹۹۵ نفر اعلام کرده که از این میزان ۱۳۸ ظرفیت 
برای پردیس خودگردان این دانشگاه است. به عبارت دیگر 
می توان گفت، ۱۴ درصد از ظرفیت پذیرش دانشگاه شریف 
به پردیس خودگردان آن اختصاص یافته است. پردیس 
خودگردان این دانشگاه در دفترچه انتخاب رشته کنکور 
پارسال ۱۱۰ نفر پذیرش داشت که امسال با افزایش ۲۵ 

درصدی مواجه شده است. 
طبق مطلب درج شده در سایت پردیس خودگردان 
دانشگاه شریف، شهریه ثابت کارشناسی ورودی ۱۴۰۲، 
۲۳ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان است. شهریه دروس نظری 
این دانشگاه ۱ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان و شهریه دروس 
عملی آن ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان است. همچنین هزینه 
دوره کارآموزی ۷۰۰ هزار تومان برای فرد محاسبه می شود. 
ظرفیت امسال پردیس دانشگاه شریف، ۱۳۸ نفر است. به 
صورت میانگین می توان گفت پردیس این دانشگاه در سال 
۱۴۰۶، در کمترین حالت می تواند، ۵۵ میلیارد تومان از 
دانشجویانی که امسال دانشجوی آن می شوند، درآمد داشته 

باشد. 
   هزینه علوم کامپیوتر امیرکبیر: ۵۴ میلیون سالانه 
دانشگاه امیرکبیر یکی دیگر از دانشگاه های گروه ریاضی و 
فنی است که ظرفیتی برای پردیس خود در دفترچه انتخاب 
رشته در نظر گرفته است. این دانشگاه ۲۳ درصد از کل 
پذیرش خود را به پردیس اختصاص داده است. ظرفیت کل 
پذیرش دانشگاه امیرکبیر هزار و ۲۴۵ نفر است که در سال 
۱۴۰۲، ۲۹۰ نفر از این میزان به پردیس دانشگاه می روند. 
ظرفیت پذیرش پردیس این دانشگاه با رشد ۳ درصدی 
نسبت به سال پیش همراه بوده است. پردیس دانشگاه 
امیرکبیر؛ برای دروس عمومی ۹۸۵ هزار تومان، برای دروس 
عملی ۲ میلیون و ۸۵ هزار تومان و برای دروس پایه ۹۹۵ 
هزار تومان هزینه دریافت می کند. شهریه ثابت این پردیس، 
۱۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان و شهریه متغیر آن به ازای 
هر واحد دروس اصلی یا نظری ۱ میلیون و ۲۵۰ هزار تومان 
است. بیش ترین ظرفیت پذیرش این دانشگاه در رشته علوم 
کامپیوتر اتفاق می افتد به همین دلیل به محاسبه هزینه 
مدرک کارشناسی ارشد این رشته در دانشگاه امیرکبیر 
می پردازیم. علوم کامپیوتر، ۲۰ واحد عمومی، ۲۱ واحد پایه، 
۴۲ واحد اصلی و ۲۱ واحد تخصصی دارد. به عبارت دیگر در 
۸ ترم تحصیلی، دروس عمومی برای دانشجو، ۱۹ میلیون 
و ۷۰۰ هزار تومان، دروس پایه ۲۰ میلیون و ۸۹۵ هزار 
تومان، دروس اصلی ۵۲ میلیون و ۵۰۰ و دروس تخصصی 
۲۶ میلیون تومان آب می خورد. هزینه شهریه ثابت این 
دانشگاه در طول ۸ ترم نیز به ۱۰۰ میلیون تومان می رسد. 
به صورت واضح تر باید گفت که مدرک کارشناسی علوم 
کامپیوتر پردیس دانشگاه امیرکبیر ۲۱۹ میلیون و ۳۴۵ هزار 
تومان برای دانشجو هزینه در بردارد. هزینه تحصیل یک ترم 
دانشجوی علوم کامپیوتر این دانشگاه چقدر می شود؟ اگر یک 
ترم ۱۹ واحده را طبق سیلابس دانشگاه برای دانشجو در نظر 
بگیریم؛ هزینه دروس پایه این دانشجو در ترم اول ۶ میلیون و 
۹۶۰ هزار تومان، هزینه دروس اصلی ۳ میلیون و ۷۵۰ تومان 
و هزینه دروس عمومی، ۳ میلیون و ۹۴۰ هزار تومان است. 
جمع این مبالغ با هزینه ۱۲ میلیونی شهریه ثابت، به ۲۷ 
میلیون و ۱۵۵ هزار تومان می رسد. با نگاه به اینکه ظرفیت 
پذیرش دانشگاه امیرکبیر ۲۹۰ نفر است؛ میزان دریافتی 
این دانشگاه در ترم اول و از شهریه متغیر دانشجویان ورودی 
۴۰۲، ۳ میلیارد و ۶۲۵ میلیون تومان است. در کمترین 
حالت ممکن و با شهریه ترمی ۲۵ میلیون تومان برای تمامی 
دانشجویان، این دانشگاه در زمان فارغ التحصیلی آنها، صاحب 

۵۸ میلیارد تومان می شود. 
   ارزان فروشی به سبک دانشگاه تهران 

دانشگاه تهران امسال برای پردیس کیش خود ۲۰۰ 
ظرفیت در نظر گرفته است که در چهار رشته مهندسی 
صنایع، مهندسی کامپیوتر، مهندسی معماری و مهندسی 
طراحی صنعتی پذیرش می شوند. این جمعیت ۲۷ درصد کل 
پذیرش فنی مهندسی دانشگاه تهران را شامل می شود. آخرین 
شهریه ای که روی سایت دانشگاه قرار دارد مربوط به نیمسال 
دوم سال تحصیلی گذشته این دانشگاه می شود. طبق این 
جدول شهریه ثابت دانشگاه تهران، برای گروه فنی مهندسی 
هشت میلیون و ۵۰۰ هزار تومان، شهریه واحد های نظری 
۳۵۴ هزار تومان و شهریه واحد های عملی ۵۳۱ هزار تومان 
است. طبق این شهریه ها، هزینه شهریه ثابت کارشناسی 
۶۸ میلیون و ۲۵۶ هزار تومان می شود. هزینه شهریه متغیر 
کارشناسی ارشد رشته مهندسی معماری برای واحد های 
نظری ۲۱ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان و برای واحد های عملی 

۳۸ میلیون و ۷۶۳ هزار تومان می شود. 

   با گذشت نیمی از عمر دولت سیزدهم عملکرد دو ساله 
سیاست خارجی دولت را چگونه ارزیابی می کنید؟

در علم سیاست و حتی در دانش حقوق بین الملل سیاست 
خارجی را موفق می دانند که بازتاب آن در داخل کشور دیده شود. 
یعنی مثلا اگر بخواهیم سیاست خارجی یک کشور را ارزیابی کنیم 
می بینیم که چه تحولی در راستای حل مشکلات برای یک کشور 
دارد. برای مثال ژاپنی ها پس از جنگ جهانی دوم سعی کردند به 
گونه ای با دنیا تعامل کنند که در داخل کشورشان توسعه و پیشرفت 
رخ دهد. یا چینی ها پس از پایان جنگ سرد سیاست خارجی خود 
را به سمتی متمرکز کردند که در نهایت به شکوفایی اقتصادی و 
پیشرفت های وسیع ملی منجر شود. لذا الان اگر بخواهیم در مورد 
سیاست خارجی ژاپن یا چین صحبت کنیم می توان این سیاست 
خارجی را مثبت ارزیابی کرد. به همین صورت سایر کشورها مثل 
فرانسه، عربستان و ترکیه نیز بر همین منوال قابل بررسی و تحلیل 
است. می بینید که ترکیه نه نفت دارد و نه منابعی، اما آن چیزی که 
سبب ساز شده تا ترکیه در جهان اسلام و همین طور در اتحادیه اروپا، 
بلوک غرب و همین طور روسیه و چین یک کشور محل تامل باشد 
سیاست خارجی این کشور است. بازتاب همین سیاست خارجی 
را اگر بخواهید ببینید می توانید وضعیت ده سال گذشته فرودگاه 
استانبول را با وضعیت امروز فرودگاه استانبول مقایسه کنید. یا 
برنامه های اقتصادی که آقای اردوغان جلو می برد. اردوغان در 
واقع اقتصاد، پیشرفت، رای و... را جملگی مدیون سیاست خارجی 
این کشور است. یک سیاست خارجی که می تواند همزمان دولت 
فلسطین را در کنار خود داشته باشد و اسرائیل را با خود همراه کند. 
همزمان می تواند سعودی، امارات، اوکراین، روسیه و چین و آمریکا 
را نیز با خود داشته باشد. این سیاست خارجی کارآمد است. با این 
حال وقتی این شاهد مثال ها را کنار هم می چینیم و موفقیت های 
سایر کشورها در سیاست خارجی و بازتاب آن در داخل را مشاهده 
می کنیم؛ می بینیم که با سیاست خارجی دولت سیزدهم مشکلات 
معیشتی مردم بیشتر شده است. در حالی که این سیاست خارجی 
نیست بلکه نوعی تبلیغات است. به عنوان مثال گفته می شود 
شانگهای؛ شانگهای وقتی به درد می خورد که چرخ اقتصاد کشور 
بچرخد. می گویند بریکس؛ حضور در این پیمان اقتصادی چه ارزشی 
دارد وقتی منابع مالی آزاد شده ایران دست کشوری مثل قطر بیفتد 
و آمریکا تعیین کنند کجا هزینه کنید. خود معاون اول رئیس جمهور 
می گوید هیچ کشوری جرات نمی کند که با ایران کار کند و هر 
جایی رفتیم آمریکایی ها نگذاشتند. لذا سیاست خارجی که نتواند 
همسایگان، منطقه و کشورهای دیگر را مجاب کند که آمریکایی ها 

زور می گویند سیاست خارجی ناموفقی است. 

   از دیدگاه شما سیاست خارجی که اقتصادمحور باشد 
و تمام تحرکات آن در راستای تاثیرات مثبت اقتصادی بر 

کشور باشد سیاست خارجی موفقی است؟
من معتقدم سیاست خارجی که نتواند زندگی مردم را در داخل 
کشور متحول کند یعنی چیزی به دست نیاورده است. البته اینها که 
گفته شده بدین معنا نیست که بگویم مدیران سیاست خارجی مثل 
آقای امیر عبداللهیان یا آقای باقری که در جریان مذاکرات زحمت 
می کشیدند کاری نکرده اند. چرا ممکن است که فعالیت زیادی هم 
کرده باشند. حتی خود آقای رئیس جمهور هم که به ازبکستان برای 
عضویت رسمی ایران در شانگهای سفر کرد یا به ژوهانسبورگ 
برای عضویت ایران در بریکس رفت و سال گذشته در سازمان ملل 
سخنرانی کرد و سفرهای بسیاری داشت آیا نتیجه  مثبتی در راستای 
تحول در داخل کسب کرده است؟ در موضوع چین که دیدیم در 
نشست شورای همکاری خلیج فارس گفتند در مساله جزایر؛ ایران 
باید جزایر را پس بدهد و خلیج فارس را نیز به نام دیگری خواند. در 
مورد روس ها نیز که مواضع آقای لاوروف را دیدید. بریکس هم به 
همین صورت است. در اجلاس پانزدهم بریکس گفتند که خواهان 
آنیم که قطعنامه ۲۲۳۱ و پرونده ایران مورد بررسی قرار بگیرد. در 
حالی که ۳ سال پیش کسی جرات نداشت برجام را زیر سوال ببرد و 
آنقدر دنیا با ایران هماهنگ و ترامپ زیر سوال بود که التماس می کرد 
بیایید من قرارداد بهتری می بندم و به کنگره برده و تصویب آن را هم 
می گیرم اما در ایران حاضر به مذاکره نشدند و تحریم ها ادامه یافت و 
یک دموکرات روی کارآمد و هیچ کاری نکرد. رابطه با کشورها وقتی 
موثر خواهد بود که در کشور اتفاقی بیفتد، زندگی مردم متحول 
شود، روابط اقتصادی و بازرگانی وجود داشته باشد و بازرگان و تجار 

رفت و آمد کنند. اینها مسائلی است که نمی بینیم. 

   بسیاری از تحلیلگران عرصه بین الملل معتقدند که 
سیاست خارجی هر کشوری در امتداد سیاست داخلی و 
متاثر از آن است؛ اساسا در مورد دولت سیزدهم نیز این 
مساله را تایید می کنید که آنچه در سیاست خارجی رخ 
می دهد در مسیر تصمیماتی است که در سیاست داخلی و 

عوامل موثر اتخاذ می شود؟
البته برخی این اعتقاد را دارند، اما من با توجه به شرایط این 
تحلیل را مطرح می کنم چون در برخی از مواقع سیاست خارجی در 
برخی دولت ها در برخی از مسائل و مباحث امتداد سیاست داخلی 
نبوده است. ولی در این دولت تقریبا همین امر را می توانیم ببینیم. 
البته خودشان که معتقدند سیاست خارجی جزیره دیگری است 
و عده ای که تندرو هستند فکر می کنند همین مذاکراتی هم که 
صورت گرفته نادرست است، بنابراین سیاست خارجی را امتداد 
سیاست داخلی نمی بینند و فکر می کنند که کسانی از تیم دولت 
قبلی در وزارت خارجه وجود دارند و رویه قبلی را دنبال می کنند. 
البته این برداشتی نادرست است چرا که وزارت خارجه معمولا کاری 
را می کند که در سطوح عالی و آنچه در قانون اساسی پیش بینی شده 
را جلو می برد. بنا براین دست کم می توانیم بگوییم که امروز آنچه در 
سیاست خارجی وجود دارد دستاورد یک دولت یکدست با مجموعه 
حاکمیت است. یعنی این دولت با تمامی ارکان حاکمیتی اختلاف 
نظری ندارد. لذا سیاست خارجی که از این مجموعه یکدست بیرون 
می آید دستاوردهایش همین است. امروز بیگانگان درباره جزایر 
کشورمان اظهار نظر می کنند، درباره پول ما تصمیم می گیرند که 
چگونه خرج شود. یعنی وضعیتی که واقعا برای کشوری مثل ایران 
که باید عزتمندانه در اختلافات منطقه ای و جهانی بتواند نقش 
مثبت و فعال ایفا کند . نگاه کنید به ترکیه چگونه در بحران اوکراین، 
اختلافات ارمنستان و آذربایجان و اعراب و اسرائیل و عربستان و قطر 
نقش آفرینی می کند. نگاه کنید به پاکستان و مالزی و قطر کشوری 

کوچک که چگونه در منطقه موثر است، اما ایران در مسائل منطقه 
از اختلاف بین عربستان و قطر، عربستان و یمن و... چه ایفای نقشی 
داشته است؟ از طرف دیگر بهره ور امروز سوریه چه کشورهایی 
هستند. در همین عراق با تمام ارتباطات حتی پول برق کشور و 

هزینه هایی که کردیم را نمی توانیم بگیریم. 

   بسیار مطرح می شود که سیاست خارجی باید از 
مسائل جناحی و حزبی دور باشد؛ با این حال رویکرد شما 
در خصوص سیاست خارجی که اصولگرایان و اصلاح طلبان 

دنبال می کنند و تاثیر آن بر جامعه چگونه است؟
تفاوتی بین اصولگرایان یا ارزشی ها و اصلاح طلبان نیست، چراکه 
آنها نیز نتوانستند برای مردم مسائل و گره ها را به صورت بنیادی 
حل کنند. گره ها باید به صورت بنیادی حل شود و به سیاست 
خارجی باید فراجناحی نگاه شود تا کشور پیشرفت کند، اما آنچه 
که هست کشور پیشرفت نکرده و مردم گرفتار مشکلات معیشتی 
شده اند. شرایط امروز کشور چیزی نیست که صرفا منِ استاد علم 
سیاست دانشگاه بخواهم بگویم بلکه مردم عادی نیز مانند یک 
استاد جواب می دهند که نتیجه عملکردها این بوده که سفره ما 
کوچک شده است. این یک اصل علمی است که شهروندان عادی 

نیز از آن آگاهند. 

   همان طور که فرمودید سیاست خارجی موفق باید 
نتیجه اش در زندگی مردم رویت شود؛ اگر عضویت در 
شانگهای، بریکس یا احیا و ارتقای روابط با کشورها به 
تنهایی دستاوردی نیست پس معتقدید که دولت صرفا به 

صورت شکلی عمل کرده و تاثیر محتوایی نداشته است؟
خود آقای رئیسی و آقای امیرعبداللهیان بالذات افراد خوبی 
هستند و می خواهند کاری برای کشور و مردم انجام دهند، اما 
این شیوه، روش و شرایطی که برای آنها در نظر گرفته شده منجر 
به نتیجه نمی شود. در شرایطی که در تحریم باشید و مبادلات مالی 
و تجاری نداشته باشید اگر عضو شانگهای هم بشوید صرفا به طور 
شکلی و ظاهری است و هیچ تاثیری بر شرایط اقتصادی کشور 
ندارد. حتی همان چینی ها و روس ها که در شانگهای هستند با 
ایران تراکنش مالی انجام نمی دهند؛ پس حضور در این سازمان چه 
تاثیری دارد؟ این می شود عضویت شکلی که نتیجه موثری ندارد. 
به عبارت دیگر عضو هستید و حضور دارید و سخنرانی می کنید و 
ممکن است که در پایان همه برای شما کف هم بزنند اما در پایان 
هیچ تاثیر و فایده ای از آن نمی پذیرید. چرا که خود آنها هم می دانند 
که مناسبات قدرت در جامعه جهانی اینگونه نیست. به همین خاطر 
هیچ وقت چینی ها نیامدند ارتباطات بانکی خود را با آمریکایی ها 
قطع کنند. حتی زمانی که ترامپ خواست چند درصد تعرفه برای 
کالاهای چینی بگذارد دیدید که چین چطور نگران شد و از این 
موضوع آسیب دید. لذا هیچ وقت نیامدند با نظام مالی جهانی 
سرشاخ شوند و بر عکس تلاش کردند که نظام اقتصادی جهانی را 
به دست بگیرند. اما ایران رویکرد دیگری پیش گرفته و می خواهد با 
دیگرانی که با نظام اقتصادی جهانی نقد و اختلاف دارند ائتلاف کند 
و فکر می کند با این ائتلاف می تواند نظام اقتصادی جهانی را شکست 
دهد. در حالی که اینگونه نیست. آنهایی که اختلاف دارند از کارت 
ما استفاده می کنند و در نهایت با همان نظام مالی جهانی مصالحه 
می کنند. امروزه فقط بخشی از دنیا توانایی نظامی است ولی مهم تر 
از آن بخش اقتصادی و چند برابر از آن مهم تر بخش ارتباطاتی، 
سایبری، میکروچیپ، اختراعات، نخبگان، دانشمندان و چیزهای 
جدیدی است که آمده است. به عنوان مثال هیچ کشوری جز آمریکا 
نتوانسته مقام نخست جذب نخبه در دنیا را به دست بیاورد. در 

میکروچیپ و  ارتباطات و سوشال مدیا نیز آمریکایی ها سرآمدند. 

   با توجه به آنچه مطرح شد معتقدید که سمت گیری 
سیاست خارجی کشور در دولت باید تغییر کند درست 

است؟
فقط سیاست خارجی نیست که باید تغییر کند بلکه شیوه 
حکمرانی هم باید تغییر کند. حکمرانی خوب یعنی شفافیت، 
صداقت، محاسبه، پاسخگویی، عدالت و قانونمندی. شما قرآن و 
نهج البلاغه را هم باز کنید همین حرف ها را می زند. اصول حکمرانی 
خوب همین چیزهایی است که شما در قرآن و نهج البلاغه پیدا 

می کنید. 
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ذره بیـن

نگـره
 FATF عضویت در بریکس بدون پذیرش

عجیب اما واقعی! 
ایران عضو بریکس شد؛ خبری کوتاه که در 
روز های اخیر رسانه های نزدیک به دولت سیزدهم 
سعی کردند به آن ضریبی چند برابری بدهند و 
حتی بار دیگر از سقوط جهانی دلار و بی ارزش 
شدن پول آمریکا سخن بگویند. کما اینکه پیوستن 
ایران همراه با امارات، مصر، اتیوپی، آرژانتین و البته 
عربستان به بریکس نیز مانند دیگر اتفاقات جاری 
در کشور با یک نگاه و واکنش دوگانه همراه شد. 
از یکسو دولت و گروهی از کارشناسان و حتی 
منتقدان دولت، این اتفاق را به مثابه دستاورد بزرگ 
دیپلماتیک توصیف کردند که امتیازات مهمی را در 
حوزه اقتصادی و تجاری به دنبال خواهد داشت و 
در مقابل برخی تأکید دارند که تداوم تحریم ها و 
لاینحل  ماندن لوایح FATF، عملا پیوستن ایران 

به هر پیمان بین المللی را کم اثر می کند. 
   نقش روسیه و چین 

برای درک کارکرد بریکس شاید باید به دو 
کشور روسیه و چین در این گروه توجه ویژه ای 
کرد. چین اکنون و در جهان امروز یکی از دو قدرت 
بزرگ دنیای چند قطبی حاضر است و نمی توان 
به راحتی نقش چین را نادیده گرفت؛ چراکه 
در درجه اول، قدرت اقتصادی و جاه طلبی های 
ژئوپلیتیک گسترده چین آن را به نوع دیگری از 
دولت تبدیل می کند، اما روسیه اکنون یک قدرت 
میانی، اما در حال افول است و جنگ اوکراین 
ضربات جبران ناپذیری به وجهه آن زده و بنابراین، 
سیاست های این دو کشور فعال بریکس باید با 
منطق ژئوپلیتیکی متفاوتی نسبت به دولت های 
کلیدی تحلیل شود. در این شرایط حالا طرح این 
پرسش جدی است که آیا پیمان بریکس قرار است 
به نهاد رسمی تری تحت هدایت چین تبدیل شود 
و یا هژمونی غرب را دچار چالش کند و اساسا این 
وعده که بریکس دلار را بی ارزش می کند، چقدر 
معتبر است؟ البته که روند بریکس تا حدودی 
چشم انداز چالشی آشکار برای غرب به همراه 
داشته است، به ویژه با توجه به اینکه ۱۹ کشور 
دیگر قبلا برای پیوستن به این گروه ابراز علاقه 
کرده بودند، اما بعید است که این تهدید به طور 
جدی محقق شود.  کما اینکه هند به عنوان یکی 
از کشور های تأثیرگذار بریکس با تلاش های چین 
برای استفاده از این سازمان برای گسترش هژمونی 
سیاسی خود حتما مخالفت خواهد کرد. باید توجه 
داشت که عربستان سعودی، برزیل، ترکیه )که 
یکی از اعضای ناتو نیز هست(، هند و حتی آفریقای 
جنوبی هنوز روابط قابل توجهی با ایالات متحده 
و سایر کشور های کلیدی غربی، چه در زمینه 
امنیتی و چه در زمینه تجاری دارند و هر چند که 
ممکن است این کشور ها تا حدودی از غرب به 
معنای خاص آن آمریکا فاصله گرفته باشند، اما 
این فاصله گرفتن با مفهوم پیوستن به یک نهاد 
تحت هدایت چین و حامی روسیه که با ایالات 
متحده تقابل دارد، متفاوت است. از سوی دیگر 
در حال حاضر، بریکس توانایی توسعه و اجرای 
یک دستور کار مشترک را نشان نداده و بنابراین 
قدرت نهادی بسیار کمی برای چین برای استفاده 
از آن وجود دارد. در نهایت، باید توجه داشت که 
سازوکار بریکس بر اساس اجماع عمل می کند. 
اضافه شدن احتمالی اعضای جدید که منافع 
خود را دارند، اتفاقا دستیابی به اجماع را دشوارتر 
از قبل خواهد کرد.  نکته جالب این است که 
مسئولان کشور در حالی FATF را نیز نمی پذیرند 
که حاضرند نظارت های شانگهای و بریکس و 
الباقی را بپذیرند و به آن تن بدهند. عجیب تر اینکه 
در دو روز گذشته رسانه های نزدیک به دولت به 
گونه ای نشان داده اند که گویا همه مشکلات بانکی 
و پولی و مساله تحریم های ایران با همین عضویت 
اکنون حل شده است و دیگر مشکلی نیست که 
لازم باشد برای آن چاره اندیشی شود و در این 
میان سوال است که مگر همه این موارد را یکبار 
با عضویت در پیمان شانگهای حل نکرده بودید، 
پس چطور مدعی وجودشان و حل شان با این 
بار بریکس هستید؟ حقیقت این است که مساله 
ایران تحریم های سنگین پولی، بانکی و همچنین 
تحریم در حوزه انرژی است، تحریم هایی که امکان 
سرمایه گذاری در حوزه انرژی را از ایران گرفته 
است و در عین حال بخش بزرگی از تحریم های 
سنگین بانکی ایران اصلا به آمریکا ربطی ندارد 
و تله ای که با نپذیرفتن اف  ای تی اف پیش روی 
ایران به وجود آمده و باید از این افراد پرسید چطور 
در وضعیت عدم پذیرش FATF امیدوار هستید 
بتوانید با کشور هایی وارد رابطه گسترده تر شوید 
که حتی نمی توانید در بانک های آنان حساب باز 

کنید و یا پول خود را از آنان بگیرید؟

 خبــــر

مهدی ذاکریان در گفت و گو با »آرمان ملی«: مهدی ذاکریان در گفت و گو با »آرمان ملی«: 

سیاست خارجی امروزسیاست خارجی امروز
 دستاورد حاکمیت یکدست است دستاورد حاکمیت یکدست است

شانگهای و بریکس وقتی ارزش دارد که چرخ اقتصاد بچرخد

سیاست خارجی که زندگی مردم را متحول نکند موفق نیست

جدای از سیاست خارجی باید شیوه حکمرانی تغییر کند

در اجلاس پانزدهــم بریکس گفتند 
که خواهان آنیم کــه قطعنامه 2231 
و پرونده ایران مورد بررســی قرار 
بگیرد. در حالی که 3 سال پیش کسی 
جرات نداشت برجام را زیر سوال ببرد 
و آنقدر دنیا با ایران هماهنگ و ترامپ 
زیر سوال بود که التماس می کرد بیایید 
من قرارداد بهتری می بندم و به کنگره 
برده و تصویب آن را هم می گیرم اما 
در ایران حاضر به مذاکره نشــدند و 
تحریم ها ادامه یافــت و یک دموکرات 
روی کارآمد و هیچ کاری نکرد. رابطه 
با کشورها وقتی موثر خواهد بود که 
در کشــور اتفاقی بیفتد، زندگی مردم 
متحول شــود، روابــط اقتصادی و 

بازرگانی وجود داشته باشد

خــود معــاون اول رئیس جمهــور 
می گوید هیچ کشوری جرات نمی کند 
که با ایران کار کند و هر جایی رفتیم 
آمریکایی ها نگذاشتند. لذا سیاست 
خارجی که نتواند همسایگان، منطقه 
و کشــورهای دیگر را مجاب کند که 
آمریکایی ها زور می گویند سیاست 

خارجی ناموفقی است

آرمان ملی- حمید شجاعی: نیمی از عمر دولت سیزدهم به ریاست سید ابراهیم رئیسی در مقام رئیس جمهور به پایان رسیده 
است و از تحلیلگران و کارشناسان در حوزه های مختلف گرفته تا مردم عادی به بررسی و قضاوت این عملکرد دوساله می نشینند. در 
این راستا هرچند که هر زمان صحبت از بررسی عملکرد دولت به میان می آید همه ابتدا عملکرد اقتصادی را مدنظر قرار می دهند، 
اما یکی از حوزه هایی که بعضا کمتر مورد بررسی و نقد قرار می گیرد عملکرد دولت در حوزه سیاست خارجی است. بر این اساس نیز 
دولت رئیسی به گفته امیر عبدایان، وزیر خارجه اش سیاست دولت را نخست بر ارتباط با همسایگان، در وهله دوم ارتباط با کشورهای 
آسیایی و در نهایت ارتباط با سایر کشورهای جهان قرار داده است. در این دو سال نیز اتفاقا به گفته کارشناسان مسائل منطقه 
عملکرد مناسبی در عرصه ارتباطات منطقه ای داشته، اما بسیاری معتقدند که در حوزه سیاست بین الملل دولت رئیسی آنطور که 
باید نتوانسته توفیقاتی به دست آورد. گرچه از ابتدای روی کارآمدن دولت ایران توانسته به عضویت رسمی سازمان همکاری های 
شانگهای و همین چندی پیش پیمان اقتصادی بریکس درآید؛ اما مساله اینجاست؛ تا زمانی که مساله تحریم های ایران حل نشود 
حضور در ایران معاهدات و سازمان ها نیز چندان تاثیر موثری نخواهد داشت. چه اینکه برجام نیز هنوز در کماست و سرانجامش 
مشخص نیست. به نظر می رسد دولت برای عملکرد بهتر در سیاست خارجی و دستاورد واقعی باید روندی را ایجاد کند که ضمن حل 
مساله تحریم ها و برداشته شدن آن زمینه آزاد شدن تمام دارایی های ایران و تاثیر آن بر اقتصاد کشور و حل مشکلات جامعه فراهم 
 آید. در این راستا برای بررسی عملکرد دو ساله دستگاه سیاست خارجی، ارزیابی پیوستن ایران به بریکس و شانگهای و توفیق 
یا عدم توفیق دولت رئیسی در این حوزه »آرمان ملی« با مهدی ذاکریان، تحلیلگر مسائل بین الملل و استاد دانشگاه به گفت و گو 

پرداخته است که در ادامه  می خوانید. 

علی محمد نمازی: 
کارگزاران مواضع خاتمی را 

اصلاح گرایانه می داند 
یک عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران 
سازندگی اظهار داشت: موضع گیری اخیر آقای 
خاتمی متناسب به روزگار کنونی است. واقعیت 
این است که از منظر به اوضاع کشور نگاه می کنیم، 
مشکلات در هم تنیده وجود دارد و هرچه هم 
زمان می گذرد امید اینکه اصلاحاتی به وجود اید 
و نظر کارشناسان حوزه های مختلف برای رفع 
مشکلات گرفته و نقدهای علمی شنیده شود، 
کمتر می شود. اکنون ببینید که مجلس چه کار 
می کند؛ لایحه حجاب و عفاف به کمیسیونی با 
حداقل اعضا رفته است و درباره این موضوع مهم 
که برای مردم دارای اهمیت یک جمع حداقلی 
باید تصمیم بیگرند یا مدیریت اقتصادی در کشور 
چگونه است یا روند مذاکرات احیای برجام را 

نگاه کنید. 


